

论著

## 雷公藤甲素对Wistar大鼠免疫毒性相关基因表达的影响

耿兴超<sup>1,2</sup>, 洪敏<sup>2</sup>, 宋莹<sup>3</sup>, 林志<sup>2</sup>, 张亮<sup>4</sup>, 李波<sup>2</sup>, 王军志<sup>2</sup>

1. 第四军医大学药理学系, 陕西 西安 710032;
2. 中国食品药品检定研究院国家药物评价监测中心, 北京 100050;
3. 中山大学药学院, 广东 广州 510006;
4. 博尔诚北京科技有限公司, 北京 100176

收稿日期 2011-10-18 修回日期 2012-5-21 网络版发布日期 2013-7-27 接受日期

**摘要** 目的 应用基因芯片技术研究雷公藤甲素对大鼠胸腺全基因表达谱的影响, 从基因水平探讨雷公藤甲素引起免疫抑制毒性的潜在分子作用机制。方法 Wistar大鼠, 连续28 d ig给予雷公藤甲素0.5和1.0 mg·kg<sup>-1</sup>以及环孢素A 20 mg·kg<sup>-1</sup>(阳性对照), 进行T细胞依赖抗体反应检测、免疫器官组织病理学检查和胸腺组织基因芯片实验。结果 与溶媒对照组相比, 雷公藤甲素0.5和1.0 mg·kg<sup>-1</sup>组和环孢素A组大鼠血清中T细胞依赖抗体应答水平均受到了显著抑制。组织病理学检查发现, 雷公藤甲素1.0 mg·kg<sup>-1</sup>使胸腺皮髓质淋巴细胞数量轻度减少, 环孢素A使胸腺髓质皮髓质化。基因芯片检测结果显示, 雷公藤甲素1.0 mg·kg<sup>-1</sup>给药第7天引起422个显著差异表达基因, 其基因功能主要涉及DNA依赖的细胞转录调节、核转运、微管蛋白复合体装配、核小体装配、线粒体DNA转录、氨基酸转运和线粒体DNA复制等。KEGG通路分析发现差异表达基因主要参与移植排斥和自身免疫性疾病等多个与免疫抑制相关的基因表达调控途径。结论 雷公藤甲素1.0 mg·kg<sup>-1</sup>能够引起大鼠胸腺基因表达谱的显著性改变, 其免疫毒性的主要机制可能是通过下调免疫毒性相关基因的表达, 抑制淋巴细胞的增殖。

**关键词** [雷公藤内酯](#) [胸腺](#) [免疫](#) [毒性作用](#) [基因表达谱](#)

分类号 [R992](#)

## Effect of triptolide on immunotoxicity-related gene expression in rats with microarray

GENG Xing-chao<sup>1,2</sup>, HONG Min<sup>2</sup>, SONG Ying<sup>3</sup>, LIN Zhi<sup>2</sup>, ZHANG Liang<sup>4</sup>, LI Bo<sup>2</sup>, WANG Jun-zhi<sup>2</sup>

1. School of Pharmacy, the Fourth Military Medical University, Xi'an 710032, China;
2. National Center for Safety Evaluation of Drugs, National Institute for Food and Drug Control, Beijing 100050, China;
3. School of Pharmaceutical Science, Sun Yat-sen University, Guangzhou 510006, China;
4. BioChain Beijing Science-Technology Inc., Beijing 100176, China

### Abstract

**OBJECTIVE** To explore the effect of triptolide on the gene expression profiles in rat thymus with microarray and to further investigate the molecular mechanism of its immunosuppression toxicity. **METHODS** Wistar rats were ig given triptolide 0.5 and 1.0 mg·kg<sup>-1</sup> and cyclosporin A 20 mg·kg<sup>-1</sup> (positive control), once daily, for 28 d. T-cell-dependent antibody response assay, histopathology examination of immune organs and microarray test of thymus were performed respectively. **RESULTS** Compared with vehicle control group, T cell dependent anti-keyhole limpet hemocyanin(KLH) specific antibody response level significantly decreased in triptolide 0.5 and 1.0 mg·kg<sup>-1</sup> groups and cyclosporin A group. Histopathology examination showed that the number of lymphocytes in thymus cortex and medulla was slightly reduced in triptolide 1.0 mg·kg<sup>-1</sup> group and the area of thymus medulla was moderately reduced in cyclosporin A group. In microarray test, about 442 down-regulated genes were remarkably altered in triptolide 1.0 mg·kg<sup>-1</sup> group. The functions of these differentially expressed genes were associated with regulation of transcription, nuclear transport, tubulin complex assembly,

### 扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(761KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“雷公藤内酯”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [耿兴超](#)

·

· [洪敏](#)

·

· [宋莹](#)

·

· [林志](#)

·

· [张亮](#)

·

· [李波](#)

·

· [王军志](#)

nucleosome assembly, transcription from mitochondrial promoter, translation, amino acid transport, and mitochondrial DNA replication. KEGG pathway analysis results showed that these differentially